

أثر جائحة كورونا على الأداء المالي للبنوك الأردنية المدرجة في شركة بورصة

عمان

إعداد

عبدالله حسن لبابنه

إشراف

الاستاذ الدكتور قحطان السامرائي

الملخص

هدفت هذه الدراسة الى معرفة أثر جائحة كورونا على الأداء المالي للبنوك التجارية الأردنية المدرجة في بورصة عمان خلال الفترة (2020/1/2 - 2020/12/31) حيث بلغ عدد المشاهدات الكلية 2769 مشاهدة يومية. واستخدمت الدراسة نموذج الانحدار المتعدد للسلاسل الزمنية ذات الطبيعة المقطعية من خلال أسلوب التأثيرات العشوائية بحسب ما اظهرت نتائج اختبار Hausman.

وتوصلت الدراسة الى وجود أثر سلبي لعدد الاصابات اليومية على سعر السهم وحجم التداول، بالإضافة الى وجود أثر سلبي لعدد حالات الوفاة اليومية على سعر السهم، بالإضافة الى وجود أثر ايجابي لعدد حالات الشفاء اليومية على سعر السهم وحجم التداول، وأخيرا لم يكن هناك أثر لعدد حالات الوفاة اليومية على حجم التداول. وتوصي الدراسة بضرورة قيام بورصة عمان بتقديم حلول ومقترحات للتداول المستمر مما يساهم بتقليل المخاوف عند المستثمرين.

الكلمات المفتاحية: جائحة كورونا، الأداء المالي، البنوك التجارية الأردنية.

The Impact of the Corona Pandemic on the Financial Performance of the Jordanian Banks Listed on the Amman Stock Exchange

Prepare by:

Abdullah H. Lababneh

Supervised by:

Prof. Kahtan Al- Samaraie

Abstract

This study aimed to examine the impact of the Corona pandemic on the financial performance of Jordanian commercial banks listed on the Amman Stock Exchange during the period (2/1/2020 - 31/12/2020) with total number of 2769 daily observations. The study used a panel data analysis multiple regression model through the random effects method according to the results of Hausman test.

The study concluded that there is a negative impact of the number of daily cases on the closing price and trading volume, in addition to a negative impact of the number of daily deaths on the closing price, in addition to a positive impact of the number of daily recovery cases on the closing price and trading volume, and finally there was no impact of the number of daily death on trading volume. The study recommends the necessity for the Amman Stock Exchange to provide solutions and proposals for continuous trading, which contributes to reducing investors' fears.

Keywords: Corona Pandemic, Financial Performance, Jordanian Commercial Banks.